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3 Op weg naar de begroting 2023

In de aanbiedingsbrief is gemeld dat er met het oog op de uitwerking van het coalitieakkoord 
en de onzekerheid van de rĳksinkomsten besloten is om dit jaar de keuzes voor 2023 in de 
Programmabegroting 2023 aan u voor te leggen. Daarbĳ geldt dat de hoge kostenstĳgingen hier 
en daar ook aanpassingen in de begroting behoeven en wellicht om redenen van betaalbaarheid 
ook prioritering. Er is sprake van een hoge stĳging van energie en voedsel (van invloed op CPI), 
bouwkosten en kosten van grond-, weg- en waterbouw. De begroting zal naar verwachting niet in 
staat zĳn al deze stĳgingen binnen de bestaande budgetten te kunnen opvangen. In dit hoofdstuk 
wordt daarbĳ kort aangeduid wat de belangrĳkste nader uit te werken onderdelen zĳn. U kunt dit 
zien als de ‘agenda richting de begroting’. Achtereenvolgens wordt behandeld:
• loon- en prĳsontwikkeling;
• actualisatie Investeringsprogramma;
• lokale heffingen;
• coalitieakkoord;
• meicirculaire 2022;
• reserves.

Loon- en prĳs ontwikkeling
Op diverse onderdelen in de begroting 2023 krĳgen we te maken met meer dan reguliere 
kostenstĳgingen. Waar dit om de exploitatiebudgetten gaat, zĳn dit de bestaande uitgangspunten 
(zie bĳlage):
• loonontwikkeling: 3,0% (2022: 3,6%);
• prĳsontwikkeling: 1,5%;
• prĳsontwikkeling Jeugd/Wmo 2,0% (2022: 3,87%);
• prĳsontwikkeling Subsidies: 2,5%;

Op dit moment is er sprake van hopelĳk incidenteel hoge prĳsstĳgingen. In de voorbereiding van de 
begroting zal bekeken moeten worden waar deze uitgangspunten incidenteel of voor een langere 
periode niet meer kloppen. Te denken valt aan bĳvoorbeeld budgetten voor energie. Die worden 
dan in de begroting aan u voorgelegd.

Actualisatie investeringsprogramma
Het investeringsprogramma voor de komende jaren is groot. De stad groeit. Daarnaast is er op 
sommige onderdelen sprake van prĳsstĳgingen door grondstof- en personeelstekorten. Als we 
kĳken naar de prĳsstĳgingen geldt dit bĳvoorbeeld voor PVC bĳ rioleringswerkzaamheden en asfalt 
bĳ wegwerkzaamheden en hout en staal in de bouw. Het gevolg is dat verleende kredieten voor 
projecten als bĳvoorbeeld bruggen, P3 en scholen niet meer afdoende zĳn. Op dit moment worden 
onder andere de beheerplannen voor de openbare ruimte geactualiseerd en ook wordt het GRP 
en het IHP geactualiseerd. Dit moet voor de zomer klaar zĳn. Als daarbĳ de actuele prĳzen in 
beeld zĳn, kan ook gekeken worden naar wat de organisatie (die ook te maken heeft met een 
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krappe arbeidsmarkt) en de stad daadwerkelĳk kan laten uitvoeren. Op basis hiervan kunnen aan u 
voorstellen worden voorgelegd voor indexering van kredieten, fasering en prioritering.

Lokale heffingen
De niet-kostendekkende heffingen worden in de begroting regulier gecorrigeerd voor inflatie 
op basis van het CPI cĳfer van januari. Deze index is van januari 2021 tot januari 2022 
met 6,4% gestegen. De niet-rĳksleges en de lokale belastingen (OZB, roerende zaakbelasting, 
precariobelasting, reclamebelasting, toeristenbelasting, hondenbelasting) zullen om die reden met 
dit percentage worden aangepast. Dit geldt niet voor de parkeerbelastingen. Daar vindt een 
ophoging met 13% plaats vanwege niet doorgevoerde indexering in de jaren 2019-2022. U ontvangt 
daarvoor een raadsvoorstel. De ramingen zullen hierop worden aangepast.

In de voorziening afvalstoffenheffing zit een ruime buffer na 2021, zodat deze kan worden 
aangewend om de tariefstĳging te matigen. Het tarief rioolheffing zal worden bepaald op basis 
van het nieuwe GRP.

Het is de verwachting dat per 1 januari 2023 de Omgevingswet in werking treedt. Er is inmiddels 
een nieuwe legestabel gemaakt die op belangrĳke onderdelen tariefswĳzigingen laat zien. U wordt 
hierover geïnformeerd.

Coalitieakkoord/Investeringsagenda
In de inleiding is vermeld dat het college de actiepunten van het coalitieakkoord gaat vertalen in 
concrete voorstellen t.b.v. de programmabegroting. Hiervoor is een werkgroep aan de slag. De 
eerder aangekondigde Investeringsagenda zal hier deel van uitmaken. Het college wil daarmee de 
wens invullen om ook voor de groeiopgaven ruimte in de komende begrotingen te maken. Niet alles 
zal namelĳk in de komende begroting invulling kunnen krĳgen.

In het kader van de Investeringsagenda wordt op basis van de feitelĳke en demografische 
ontwikkeling van wĳken en van de stad investeringen in beeld gebracht. In dat verband wordt 
ook de bredere ontwikkeling van de gemeentelĳke organisatie meegenomen: waar is versterking 
nodig. Ook deze uitbreiding kan worden gekoppeld aan de groei van de stad. Bĳ de begroting hopen 
wĳ daar de eerste resultaten van te kunnen presenteren om zo de raming van de groeiopgaven te 
kunnen onderbouwen.

Meicirculaire 2022
Als we alle vraagstukken in beeld hebben gebracht, is natuurlĳk de spannende vraag: ‘Wat krĳgen 
we van het Rĳk vergoed?’. In de inleiding bent u geïnformeerd over de huidige problemen ten 
aanzien van het jaar 2026. Wĳ vertalen de uitkomsten van de circulaire om het budgettaire kader 
voor de programmabegroting te bepalen.
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Reserves
Purmerend heeft nog een beperkt aantal bestemmingsreserves:
• Woonvisie
• Woningbouwprogrammering
• Duurzaamheid
• Parkeren
• Gronden
• Regionale Samenwerking ZaWa

De bestemmingsreserve Begraafrechten is in de jaarrekening 2021 vanwege andere interpretatie 
van de BBV regels omgezet in een voorziening. In het kader van de Begroting 2023 zal naar doel, 
saldo en aanwending worden gekeken.
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4 Risico's, onzekerheden en kansen

Deze Kadernota is bescheiden van opzet in een onrustige tĳd waarin we zien dat we corona net 
achter de rug hebben, maar de oorlog in Oekraïne volop woedt. In de Jaarstukken 2021 treft u - 
in de paragraaf weerstandsvermogen en risicobeheersing- een integrale risicoparagraaf aan. In het 
verband van deze Kadernota brengen wĳ daarnaast graag nog enkele zaken onder uw aandacht die 
van belang zĳn voor de Begroting 2023. 

 

• Er zĳn nog openstaande toezeggingen en moties van Beemster. Deze zĳn opgenomen in de 
termĳnkalender van de gemeenteraad. Vooralsnog is niet gerekend met een budgettair beslag 
hiervan. Afweging vindt plaats bĳ de Begroting 2023.

• In de Begroting 2022 is € 615.000 beschikbaar gesteld voor extra investering lokale jeugdzorg 
tot en met 2024. Onder vermelding van de volgende tekst: “Tegelĳkertĳd moeten we ook de 
landelĳke regel- en wetgeving volgen. In die lĳn is er rekening gehouden in het onderdeel 
onvermĳdelĳke ontwikkelingen in de jeugdzorg: voor een andere organisatie van de lokale 
jeugdhulp. Vooral op het onderdeel preventie is structurele inspanning en inzet noodzakelĳk om 
de resultaten van deze verandering te behalen, namelĳk: minder zware specialistische jeugdhulp, 
meer inzet van preventie en het voorveld, meer inzicht op de (verblĳf)kosten, strakke en heldere 
afspraken met de aanbieders, meer regie bĳ lokale teams. We hebben daarbĳ de overtuiging 
dat er hierdoor minder kinderen in te zware jeugdhulp terecht komen en dat in 2025 hiervoor 
geen extra middelen meer benodigd zĳn. Dit zal de komende jaren worden gemonitord. Ook 
willen we door meer en structureel in te zetten op preventie (2 FTE), voorkomen we dat inwoners 
in problematische schulden komen. We gebruiken hiervoor preventieconsulenten. Met dekking 
uit deze middelen zĳn inmiddels personeelsleden in dienst gekomen. Op dit moment is er geen 
sprake van een daling van de kosten van de jeugdzorg. Dat kan ook nog niet, maar het is 
belangrĳk dit risico te blĳven monitoren".

• Strategische aankopen. De gemeente heeft de afgelopen jaren voor € 5,34 miljoen aan 
strategische aankopen gedaan. Voor deze investeringen zal in het weerstandsvermogen een 
reservering van 25% van de waarde worden gedaan tot het moment dat er een andere 
bestemming aan wordt gegeven. Het college is voornemens voor strategische aankopen specifiek 
beleid te ontwikkelen dat ter besluitvorming naar de gemeenteraad gaat.

• Er wordt samen met de regiogemeentes (Waterland, Wormerland, Edam-Volendam, Landsmeer) 
gewerkt aan het opstellen van uitgangspunten voor het maken van de business case overdracht 
wegen. De uitgangspunten zĳn bestuurlĳk besproken en HHNK is het niet op alle punten eens. 
De actiepunten die daarbĳ horen moeten de komende tĳd verder uitgewerkt worden. Nadat er 
duidelĳkheid is over de actiepunten, zouden we kunnen starten met het opstellen van de business 
case om per discipline duidelĳk te krĳgen wat het zou betekenen als we besluiten over te nemen. 
Problemen zĳn o.a.:
◦ de dĳkwegen vanwege gedeeld eigenaarschap
◦ eigendom wandelpaden en recreatieve bruggetjes
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